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ÉVKÖZI 20. VASÁRNAP                             B év                   1– 5 oldal 

 

Olv.: Péld 9,1-6 – Ef 5,15-20 – Jn 6,51-58 

Jézus az élet kenyere az Eukarisztiában         
          

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

Szentmise bevezetése 

Jobb a Te házadban egy nap, 

 mint ezer máshol! 

 

Kedves Testvérek! Szerezzünk érvényt ennek az igazságnak, amit olyan szépen kiénekeltünk! 
Ünnepre készül az ország, ünnepre, nem csupán munkaszünetről van szó! Hallottuk tegnap, 
de már az előző napokban is hallottuk a gondolatot: 

 

Nemzeti életünk a keresztény értékekre épült! 

A kérdés az: Lesz-e újjászületés? 

 

Életünkben újra gyakorlattá lesz,  
- ahogy őseink korában volt - 

hogy a keresztény értékekre építjük az életünket! 

 

A vasárnap ünneplése 
Ezekre az értékekre épülés nagyon fontos mozzanata az ünneplés, még inkább a vasárnap 
ünneplése, amely az új élet ígérete az egész világ számára! Nemzetünk a keresztény értékeken 
született újjá!  Őseink tudtak ünnepelni! Minden vasárnapon a találkozást ünnepeljük! 

Találkozást Istennel, aki az élet szerzője! Találkozást egymással, akik egymással egységben 
megteremtjük az új élet lehetőségeit! Ma különösképpen gondoljunk erre!  
 

Nem vagyunk olyan sokan – mindenkit személy szerint ismerek, aki most itt van – ezért a mi 
ünneplésünk más, mint ahol nagyon sok ismeretlen arc van. Egyik nagyon kedves ismerős 
nekünk Tibor, akinek születésnapja van! Örülünk annak, hogy vele összetartozunk, olyan 
ember, akit könnyű szeretni! Nagyon sok olyan cselekedete van, ami példamutató! Köszönjük 
Tibor! Isten éltessen sokáig! - Tartsunk önvizsgálatot és bűnbánatot! – 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Nem Jézus ellenfelei, nem a farizeusok, írástudók - akik kákán is csomót 
kerestek - teszik föl a kérdést, hanem akik hallgatták őt, a hallgatóságba bevonhatjuk az 
apostolokat is: 

Hogyan adhatja Testét eledelül nekünk? 

 

Később ebben a nagy eseménysorozatban a tanítványok eljutottak odáig, hogy szinte azon 
gondolkodtak, hogy elhagyják Jézust. Amikor Jézus ezt észreveszi, akkor feléjük fordul: ti is 

el akartok menni? Ebből az következik, hogy hallgatói közül igen sokan otthagyták Jézust.  
 

Milyen izgalmas a helyzet, 

ennek ellenére Jézus semmit sem vont vissza!  
Nem kezdte magyarázni a kimondott szavakat! 



  2018. 08. 19. 

B 44 

2 

Hogyan adhatja nekünk eledelül a Testét 
Különösen ez a kérdés izgatta a hallgatókat. A modern ember úgy gondolja, hogy sokkal 
okosabb, mint az előttük élők. Lehet, hogy több az ismeretünk, de okosabbak nem hiszem, 
hogy lettünk, bölcsebbek biztosan nem. Ezt azért hangsúlyozom:  
 

Ma a bölcsesség gondolata kerül a középpontba! 

 

A maiak kicsit gúnyosan gondolnak az előttünk élőkre, különösen Jézus kortársaira és az első 
hívő egyházatyák nagyjaira is: „Ugyan, ezek mindent ráhagytak Jézusra.” A mai ember 
mindent kritizál, aminek egyértelmű magyarázatát nem találja, annak hátat fordít. Van olyan 
magyarázat is, hogy a mai világ hitetlenségének többek között ez is az egyik oka. 
 

Az első keresztények és a mi őseink is sokkal jobban hittek az Istenben, mint mi! 
Azt gondolom, hogy sokkal jobban szerették az Istent, mint mi! 
Következésképpen a kérdés számukra nem úgy jelentkezett, mint nekünk! 
Ezért ma meghívom a kedves Testvéreket egy filozófiaórára: 
Jézus kijelentése: -  Ez az Én testem… -  és az ember boldogsága! 

 

A Biblia válasza 
Az igehirdetés nem filozófiaoktatás, de azt gondolom, hogy olyan kérdéssel szembesülünk a 
mai vasárnapon, amit érdemes - a mi talán túlértékelt szellemi és sajnos nem éppen lelki 
gazdagságunkra hivatkozva - mégiscsak végiggondolni! 
 

Az emberről van szó, aki boldog akar lenni! 

Az ember boldogságvágyához hozzátartozik 

a halhatatlanság utáni vágyakozás is! 

 

A mai vasárnapon a boldogságunk felől és a halhatatlanság utáni vágyódásunk felől közelít 
Jézus kijelentése. A Bibliára hivatkozom, többek között arra, amit éppen ma hallottunk. Az 
ember a saját maga boldogságáról és önmaga számára elérendőnek gondolt örökkévalóságáról 
csak akkor tud gondolkodni, ha valamilyen szinten bölcs emberré válik!  
 

Tehát a bölcsesség fogalmából kell kiindulni, 
ha valamit meg akarunk sejteni, miben áll az ember boldogsága, 
mit jelent mindennapi életünkben a halhatatlanság utáni vágyakozás!  
Abban egyetértünk, mindkettő az életünkben van,  
az embereknek, mindegyikünknek legfontosabb érdeklődési köre! 
Azt hallottuk, hogy bölcs ember az, aki felhagyott a dőreséggel!  

 

Ki a dőre? A Bibliára hivatkozom, dőre az, aki úgy gondolja, hogy ebben a mulandó időben a 
halálra ítélt ember – hiszen az életünk behatárolt – bölcsességre csak akkor juthat, ha túllép 
azon, amit a Biblia dőreségnek mond!  
 

Dőre az,  
aki ebben a mulandó világban azt hiszi, 

hogy megtalálja a boldogságát Isten nélkül! 

 

Itt meg is kell állni! Ennek a világnak – a Bibliára hivatkozva – a legnagyobb dőresége 
valóban ez: úgy véli a világ, hogy ebben a mulandó, törékeny, nagyon sok tökéletlenséget 
fölmutató világban az ember megtalálja a boldogságát Isten nélkül! 
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Hallottuk a szentleckét  
Ezt a második olvasmányt az Egyház így mondja: lecke. A lecke a gyerek számára azt jelenti, 
hogy feladat és a feladatot meg kell oldani. Nekünk a mai leckét egy kislány olvasta fel, vele 
olvastattam, nem egy felnőtt, érett emberrel, mondja el ő a leckét. Nekünk, előttünk még 
megoldásra vár a lecke, de Szent Pál apostol már akkor azt mondja a hallgatóinak: Bölcsen 
gondolkodjatok! Használjátok fel az időt, mert rossz napok járnak! Mindig rossz napok 
járnak! Ma is rossz napok járnak! 

 

Használjátok fel az időt, azt jelenti: 
Az életetek értelmét Istenben keressétek! 

Az emberi világotok értelmét,  
emberi kapcsolataitok értelmét Istenben keressétek! 

 

Istenben szeretni a világot!  
Istenben szeretni egymást! 

 

Az örök élet nem vásárolható meg 
A mai vasárnapon rendkívül fontos, hogy szembesüljünk ezzel a gondolattal: Az örök élet 
nem vásárolható meg! Az ember halhatatlansági vágyára gondolok. Nem véletlenül építettek 
piramisokat az emberek, azok halálkamrák. Akiknek csak sírgödröt ástak, azok az emberek is 
foglalkoztak a halhatatlanság gondolatával, ami az ember belső vágyának megjelenése!  
 

Amikor a Biblia körébe lépünk, akkor nem feledkezhetünk meg mi boldogságra vágyó, 
halhatatlanságot kívánó emberek arról, hogy az örök élet nem vásárolható meg! Az örök élet 
olyan, mint a szerelem! Egyszerűen benne találja magát az ember és valakinek a bűvkörében 
él! A Biblia az örök életet, a halhatatlanságot ezen az úton közelíti meg:  
 

Isten szeretete ölel át bennünket! 

Az örök élet hite  

az Isten szeretetébe vetett hit! 

 

Jézus válasza a boldogság vágyunkra 
Egyszerűen az ember belekerül Isten bűvkörébe és nem tud nélküle élni! A mai vasárnapon 
Jézus válaszolni akar nekünk erre a boldogság vágyunkra! Amikor Jézus válaszol, akkor azt 

mondja: Aki eszi az Én testemet és issza az Én véremet, annak örök élete van! Ez sémi, 
szemita gondolat. A régi emberek másképp fogalmaztak meg valamit, mint mi és azt hisszük, 
hogy az nincs is, mert ők másképp gondolkodtak. Jézus válasza azt fejezi ki, amit mi így 
mondunk: Ez a legszorosabb és legbensőségesebb egység létrejötte!  
 

Aki eszi az Én testemet és issza az Én véremet, 
az a legbensőségesebb egységben van Velem! 

Mi magyarok gondolhatunk a vérszerződésre, 
sajátos utalás. 

 

Amikor Jézus ezt mondja, akkor bevon bennünket istenszerető ölelésébe! Valójában az örök 
élet Isten szeretetgazdagsága! Titok! Ahogy titok: Ez az Én testem, ez az Én vérem! A 
szeretet ugyanilyen titok! Úgy gondoljuk, hogy mindegyikünk, amikor ezzel szembesül, akkor 
boldog lesz! Olyan élmény birtokába jut, amivel kapcsolatosan emlegeti az ember, hogy 
öröm, soha nem múlik el, minimum soha ne múljon el! Tehát sajátos ajándék ez! 
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Isten és ember sorscseréje 
A keresztény élet biológiájáról van szó! Sorscsere! Jézus éli a mi sorsunkat, a mi életünket, mi 
meg éljük Jézus sorsát, az ő életét! Ezért mondja Jézus: Nem lehet különb a tanítvány 
Mesterénél. Ami Velem történt, ugyanaz történik veletek is. Ez olyan egység, amely értelmet 
ad az életünknek! Ha ez valóban megvalósul, akkor boldogok vagyunk! Azért nem vagyunk 
boldogok és a boldogság kék madara azért csúszik ki mindig a kezünkből, mert valójában ez a 
csere nem valósul meg teljességében. Azt is mondhatnám: életstílus!  
 

Krisztusi életstílus, ami azt jelenti:  
Az áldozattal megjelenő szeretetélet! 

Ízlelgessük ezt a fogalmat: szeretetélet,  
ami lehetetlen áldozatos lelkület nélkül! 

Ebben a jézusi válaszban ez is ott van! 

 

Nem tudom, mennyire sikerült ezen a kis filozófiai gondolatúton végigmennünk  
Mindenki boldog akar lenni! Az örök élet vágya fészkel a szívünkben! Ha erről a kérdésről 
gondolkodni akarunk, akkor bölcs emberekké kell lennünk! Aki erről lemond, az sem a 
boldogsággal, sem az örök élet hitével nem tud mit kezdeni! Közben boldog szeretne lenni, 
aki e világi lehetőségekben véli ezt elnyerni, azzal a dőre emberrel nem lehet mit kezdeni!  
 

Ha bensőséges kapcsolatban vagyunk az Istennel,  
akkor igaz az, hogy a földi élet megkezdett örök élet! 

A földi élet már ebben az istenkapcsolatban gazdag! 

 

Szent István király ünnepére készülünk 
Ebben a kis kápolnában különösképpen is készülnénk erre, mert a kápolna védőszentje Szent 
István király! Ilyenkor nagy ünnepek vannak, ezért ez a kis kápolna mindig háttérbe szorul. 
Ilyenkor még kevesebben vannak, mint egyébként. Furcsa dolog, mert a templom névadó 
ünnepe a legnagyobb ünnep az istenházát tekintve. Szent István király ünnepe a mai 
üzenethez kapcsolódik, ami nemzettudatról és szolgálattudatról szól! Nemzethez csak az 
tartozik, akinek sajátja a szolgáló szellem, ez az áldozatossággal köt össze! 

 

A szolgálattudat annak az embernek magatartása, 
aki hálás azért a sok-sok ajándékáért,  

amit egy nemzettől kap! 

Eljut odáig, hogy annak a nemzetnek adósa! 

 

A fiataloknak mondom, akik élnek ennek a nemzetnek gazdagságából. A génjeikben öröklik 
ennek a nemzetnek lelki, szellemi és értelmi gazdagságát! A fiatalok talán kevésszer 
gondolnak erre, mert örökségül kapják ezt a csodálatos genetikai ajándékot. Amikor jól 
zsebükbe nyúlnak a nemzetek, akkor hátat fordítanak és elmennek máshova, kivándorolnak. 
Sajnos ez a nemzettudatot érinti és nem jutottak el oda, hogy adósok! Nem jutottak el oda: a 
boldogságukat, megelégedettségüket széles e világban soha se találják meg, csak ott, ahol a 
Földre léptek! 

Legyünk boldogok! 

Az örök élet hite gazdagítsa mindennapjainkat! 

Nehéz napok járnak,  
csak a bölcs emberek maradnak talpukon! 

 

+  A M E N  + 
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Szentmise befejezése 

 

Áldással megerősítve megyünk az utunkon, 
de az Istennel való találkozás,  

Jézussal való találkozás élményével! 

 

Kedves Testvérek! Az a Kenyér, amit megeszünk, az belénk épül! A Szent Kenyér egészen 
sajátosan Krisztus életét ülteti el szívünkben, hogy aztán meg tudjuk mutatni áldozatainkkal, 
szeretetünkkel egymásnak! 
 

Szeretném Mikit köszönteni, aki a szentolvasmányt olvasta fel és elsőszülött kislánya, 
Mariska. Ritka alkalom, hogy időben itt tud lenni. Sokan vannak, akik egyedül élnek és 
mindig elkésnek. Nem olyan egyszerű hat gyerekkel elindulni ide. A felesége nincs itt, - őt 
kértem volna felolvasásra - mert a hat gyerek közül egyik gyerek beteg és valakinek vele 

otthon kell maradni. Mariskának születésnapja volt a héten! Miki nem felejtette el, hogy 

honnan indultak, nagyon hálás, hogy mi kiskorától összetartozunk, hűséges is! Mennyi 
hálátlannal és hűtlennel találkozom. Ő és az ő családja nem ezek közé tartozik, nagyon 

értékelem áldozatukat! 
 

Ezekre az emberekre épül a nemzet! 

 

Holnap, Szent István király napján ünnepelünk, sajnos, a hálátlanság ünnepe ez, mert azok 
sincsenek itt, akik vasárnaponként idejönnek lelki táplálékért. Elfelejtettük, hogy vannak 
alkalmak az év során, amik megelőzik a mi egyéni érdekünket. Van az évben egy-két-három 
olyan alkalom, amikor nem illik távol lenni! Haza kell jönni, akár ezer kilométerről! 
Különben az egész egyéni érdekeink világa! 
 

Holnap Szent István király ünnepe 
Ebben a kápolnában 9 órakor lesz szentmise, ha kevesen leszünk, akkor is. Azt kívánom a 
Testvéreknek, hogy holnap igazi nemzeti ünnep szülessen mindenkinek a szívében. 
Magyarország újra alapításának az időszakát éljük, véleményem szerint ez a harmadik. 
Először Szent István, majd IV. Béla, most a harmadik ország alapítás történik. Szent István 
nem volt elég hozzá, IV. Béla sem. A mostani is csak általunk valósulhat meg!  
 

Kívánok mindenkinek ma békés napot, 
holnap nagyon nagy nemzeti ünnepet! 

 

+  Á L D Á S  + 

 


